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Výmera lesov v okrese Stropkov 
každý rok narastá 
Prednosta P. Harvan: Som presvedčený, že všetci 
kompetentní si robia svoju prácu dobre

V okrese Stropkov je v obhospodarovaní 19 521 hek-
tárov lesných pozemkov. Z toho štátnych 3 475 ha, sú-
kromných 3 655 ha, spoločenstvenných 11 196 ha, cir-
kevných 156 ha, družstevných 104 a obecných 935 ha. 
Obhospodarovatelia lesov hospodária v lesoch podľa vo-
pred schválených programov starostlivosti o les, ktoré vy-
hotovujú na desať rokov, pričom jednotlivé ťažby v zmysle 
zákona o lesoch im vyznačuje ich odborný lesný hospodár. 
Programy starostlivosti o lesy boli v okrese Stropkov vyho-
tovované v roku 2017 a 2018 podľa jednotlivých lesných 
celkov. 

V  okrese Stropkov boli 
v  roku 2012 podľa údajov 
z  lesnej hospodárskej evi-
dencie a  lesníckeho GIS-
-u plánované ťažby dreva 
80  653 m3 a  realizova-
ných 53  897 m3. Naprí-
klad v  roku 2018 to bolo 
92  487 m3, realizovaných 
55 888 m3 a v roku 2020 až 
120 773 m3, realizovaných 
však bolo len 53 288 m3. 

Okresný úrad Stropkov, 
pozemkový a  lesný odbor 
vykonáva u  obhospodaro-
vateľov lesov štátne dozory 
v lesoch podľa schválených 
plánov a  podľa aktuálnej 
potreby a  vzniknutej situ-
ácie. 

„Najprv potrebujeme 
poznať koncept lesného 
hospodárstva, aby sme sa 
mohli pýtať na jednotlivé 
ťažby a  jej dôvody. Prvá 
vec, keď som prišiel na 
úrad, bola kontrola mi-
moriadnych ťažieb. Pozval 
som na stretnutie zástup-
cu Štátnych lesov a  chcel 
som vidieť aj podklady 
z nášho odboru pozemko-
vého a lesného. Chcel som 
vidieť aká je ťažba naplá-
novaná a aká je výnimoč-
ná. Zväčša pri výnimoč-
ných sa môže stať, že sa 
deje niečo mimo zákon,“ 
povedal prednosta Okres-
ného úradu v  Stropkove 
a  dodal, že ťažba v  okrese 

je vždy naplánovaná na ur-
čitý počet dekád. 

Mimoriadne ťažby sú 
každý rok, ale sú to ťažby, 
ktoré sú predovšetkým 
preventívne. V  minulých 
rokoch, hlavne teda, keď 
globálne otepľovanie neza-
sahovalo v tak veľkej miere 
do nášho kraja, sme tu ne-
mali ani jednu chorobu,“ 
uviedol prednosta, pričom 
dodal, že v  minulom roku 
sa choroba stromov našla 
na 5 až 6 hektároch. „Je po-
trebné túto chorobu chytiť 
hneď v zárodku, pretože sa 
veľmi rýchlo môže stať, že 
napadne celý les.“

Zdôraznil tiež fakt, že 
v  okrese Stropkov sa hek-
tárovo veľkosť lesa rozši-
ruje každým rokom viac 
a viac. „Napríklad vo Voj-
tovciach, kde sa teraz ro-
bia pozemkové úpravy, je 
oproti minulému storočiu 
80. a  90. rokov o  92 hek-
tárov lesa viac. Zasiahlo to 
hlavne pasienky, ktoré ob-
hospodarovali poľnohos-
podári. Na týchto pozem-
koch sa prestalo podnikať, 
les sa teda automaticky 
rozširuje,“ konštatuje P. 
Harvan. Zároveň dodáva, 
že práve pozemkové úpra-
vy realizované okresným 
úradom sú jedinečným 
nástrojom na zosúladenie 
skutočného stavu v teréne 

a  evidenčného stavu ka-
tastra nehnuteľností. 

Zaujímala nás tiež situ-
ácia v  Korunkovej, odkiaľ 
prišiel na odbor životného 
prostredia nejeden podnet. 
Okresný úrad ho riadne 
prešetril a v súčasnej dobe 
nerieši žiadne podanie tý-
kajúce sa ťažby dreva. „Na 
23 hektároch dnes už lesa, 
ktorý má takmer 40 rokov, 
sa vlastník rozhodol, že to 
aj naďalej bude v katastri 
evidovať ako lúky a  pa-
sienky a že to celé vyťaží,“ 
ozrejmil prednosta OÚ P. 
Harvan, pričom chápe, že 
„holorub“ sa ľuďom určite 
nepáči, na strane druhej 
drevo je dnes dobrý ob-
chodný artikel a momen-
tálne je ho málo. 

Ako ďalej prednosta 
uviedol, všetky podané 
fakty boli v  Korunkovej 
odkontrolované trikrát in-
špekciou Ministerstva ži-
votného prostredia a pre-
behla tiež kontrola z  Les-
ného úradu. „My za Okres-
ný úrad Stropkov sme 
vykonali kontrolu trikrát, 
Lesná drevárska inšpekcia 
rovnako vykonala kontro-
ly. Štátne lesy dokonca po-
žiadali majiteľa pozemkov, 

aby konkrétny pozemok 
presne vytýčil. Štátne lesy 
aj Okresný úrad má teda 
kontrolu aj nad ťažbou 
a zisťuje, či sa deje na po-
zemku daného majiteľa.“

„Treba rátať s  tým, že 
u nás sú lesy chápané ako 
pôda, ale sú tiež chápané 
aj ako artikel hospodár-
sky. A  práve hospodár-
skych lesov je u  nás veľa. 
Keď človek kúpi hospodár-
sky les, tak musí počítať 
s  tým, že na ňom musí aj 
hospodáriť, to mu jedno-
ducho ukladá zákon,“ po-
vedal prednosta s  tým, že 
hospodársky les musí byť 
po určitom období stále 
obnovený. 

„Otázka je, či k  tomu 
vlastník pristupuje citlivo 
alebo menej citlivo a teda, 
či si to vlastník rozdelí na 
niekoľko etáp. Je to na 
vlastníkoch ako sa roz-
hodnú. My ako Okresný 
úrad môžeme kontrolo-
vať všetko, čo nám ukladá 
zákon a  kontroly vykoná-
vame. Všade tam, kde je 
podanie, ako napríklad 
v  Korunkovej, sa vec ih-
neď rieši,“ zdôraznil pred-
nosta, ktorý vníma lesy 
ako veľmi dôležitú súčasť 
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nášho života. „Tiež som si 
myslel, že to funguje ináč. 
Som však presvedčený, že 
všetci kompetentní si robia 
svoju prácu dobre. Vidím 
to hlavne počas výjazdov a 
kontrolných dňoch.“ 

Prednosta tiež uviedol, 
že obraz hospodárenia 
v  lese je taký, aký je, no 
ukladá ho zákon. „Každý 
majiteľ má programom 
starostlivosti o  les určený 
harmonogram hospodáre-
nia, t.z. že my ako Okresný 
úrad musíme vedieť, kedy 
chce vlastník les vyrú-
bať a  kedy ten les rastie. 
Okresný úrad otvorene 
hovorí vlastníkom aj ur-
bariátom o  nedostatkoch, 
ktoré treba vyriešiť opie-

rajúc sa o  zákon. Ináč to 
nepôjde,“ povedal dôrazne 
a  dodal, že hospodársky 
výsledok v  danej lokalite 
sa musí odrážať priamo, 
jedna k  jednej, k predlo-
ženému hospodárskemu 
plánu. „Iné je to napríklad 
s chorobami. Pokiaľ lesník 
alebo správca lesa vidí, že 
je les chorý, dáva nám na 
známosť túto skutočnosť. 
Okresný úrad násled-
ne oznámenú skutočnosť 
skontroluje a  ďalej hovo-
ríme o  lokalite, ktorú je 
potrebné vyrúbať. Zväčša 
je lokalita výrubu jemne 
zväčšená, pretože škodca 
je viditeľný hlavne v  cen-
tre, nie všade je ho vidieť 
hneď. Záber musí byť teda 

väčší, pretože predpokla-
dáme, že hranica chorob-
nosti je ďalej ako ju vidíme 
my. Je veľmi dôležité, aby 
toto všetko bolo dodrža-
né, odkomunikované a od-
kontrolované aj so štát-
nymi zamestnancami,“ 
vysvetlil P. Harvan a  po-
kračoval: 

„Výrub lesa sa musí ro-
biť len na určitej časti lesa, 
ostať musia stromy, ktoré 
sú určené na výsev. Dodám 
ešte, že v našom okrese sú 
časti lesov, kde štát skúša 
zaviesť nový typ drevín, 
aby zistil, čo to prinesie do 
budúcna pri predpoklade 
otepľovania. Skúšajú sa 
dreviny, ktoré nie sú v lese 
bežné. V  určitých lokali-

tách stropkovského okre-
su sú teda na jednom až 
dvoch hektároch skúšobné 
dreviny.“

V závere uviedol, že po-
čet hektárov lesa sa zvy-
šuje a treba rátať s tým, že 
ak v istých lokalitách budú 
tieto „lesy“ stále evido-
vané ako lúky a  pasienky, 
bude nutné ich vyrúbať. 
Zaujímavosťou tiež je, že 
podľa slov riaditeľa Štát-
nych lesov je v  stropkov-
skom a  svidníckom okrese 
toľko biotopov a  prvkov 
regionálneho a  nadregi-
onálneho významu, aké 
nie sú ani na celom západ-
nom Slovensku. 

-fec- 

Aktuálne počty pozitívnych v regióne:  
Stropkov 257 a Svidník 240 pozitívnych 
Najmenej zaočkovaných druhou dávkou je v Kožuchoviach 
(17,9%), zatiaľ vedie obec Soľník (55,2%)

Situácia na Slovensku sa  
z týždňa na týždeň zhoršu-
je, počet hospitalizovaných 
COVID-19 pacientov presia-
hol kritickú hranicu 3 200. 
Covid automat sa vypol vo 
chvíli, keď začal platiť nú-
dzový stav. Obmedzuje sa 
biela medicína. Platí zákaz 
vychádzania. 

„Ak radikálne neobmedzíme 
pohyb a dôsledne nebudeme 
dodržiavať opatrenia, nepo-
darí sa nám „zlomiť krivku“ 
a zastaviť príjem covidových 
pacientov do nemocníc a 
výraznejšie zlepšiť situáciu 
v našom regióne. Aj keď v 
našom regióne pozorujeme 
veľmi mierny pokles ocho-
renia COVID-19 už niekoľko 
týždňov po sebe, sedemdňo-
vá incidencia je stále veľmi 
vysoká,“ uviedla H. Hrebe-
ňáková z RÚVZ vo Svidníku 
s  tým, že k 22.11. bola 7-D 
incidencia vo Svidníku tesne 
pod 1000 a v Stropkove viac 
ako 1300 na 100 000 obyva-
teľov. 

„Takmer pätinu zo všetkých 
pozitívne testovaných tvoria 
mladí ľudia do 18 rokov. Po-
zitivita testov je takisto veľ-
mi vysoká, stále vychádza 
cca každý tretí testovaný 
pozitívny,“ povedala, pričom 
zdôraznila, že každý pozitív-
ny antigénový test je verifi-
kovaný PCR testom. 
Ako ďalej informovala k 
dnešnému dňu máme v 

okrese Svidník prerušené 
vyučovanie v 3 triedach 
ZŠ, 4 triedach SŠ a 3 MŠ. V 
okrese Stropkov sú v karan-
téne žiaci z 10 tried ZŠ. Na 
SŠ nie je zatvorená žiadna 
trieda. 
„Vzhľadom k veľmi nízkej 
zaočkovanosti v obidvoch 
okresoch, nevynímajúc žia-
kov, zamestnancov škôl a 
rodičov detí, predpokladá-

me nárast pozitívne tes-
tovaných na COVID-19 v 
školských zariadeniach. Si-
tuáciu v školských zariade-
niach dôsledne monitoruje-
me každý deň a o osude škôl 
rozhodneme podľa aktuálnej 
situácie v danej škole,“ uzav-
rela H. Hrebeňáková z RÚVZ 
vo Svidníku. 

-fec- 

pozn. „u071“ - COVID-19 potvrdený PCR testom
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Biskupi Slovenska pripravili na začiatok 
Adventu pastiersky list

Prinášame vám pastier-
sky list Konferencie bisku-
pov Slovenska na začiatku 
Adventného obdobia. List 
prinášame v plnom znení.  
Pastiersky list Konferencie 
biskupov Slovenska na 
Prvú adventnú nedeľu 
2021

Drahí bratia a sestry,
srdečne vás pozdravu-

jeme a prihovárame sa vám 
na Prvú adventnú nedeľu, 
ktorou začíname nový litur-
gický rok. Advent je obdobím 
prípravy na slávenie Vianoc.  
Je to čas očakávania, že sa 
duchovne stretneme s Ježi-
šom Kristom. Preto sa tešíme 
a náležite chystáme. Čím lep-
šia bude naša príprava, tým 
obohacujúcejšie bude naše 
stretnutie s ním. 

Dnešné liturgické texty 
obracajú našu pozornosť na 
vzácny Kristov dar: na vykú-
penie, ktoré priniesol celému 
svetu.  Vykúpenie je oslo-
bodením od zla.  Je to čisté 
svedomie naplnené Božím 
pokojom.  Je to nový život s 
Bohom. Nech by bola temno-
ta zla okolo nás akákoľvek, 
„zodvihnime hlavu, lebo sa 
blíži naše vykúpenie!“ (po-
rovnaj Lukáš  21, 28). 

Adventný čas zároveň 
predstavuje celý náš život, 
ktorý má byť prípravou na 
stretnutie s Bohom vo več-
nosti. Veď preto sme stvo-
rení, aby sme sa raz stretli 
s Pánom „z tváre do tváre“ 
(Prvý  Korinťanom 13, 12). 
A tak, hoci je Advent aktu-
álnym liturgickým impulzom 
na stretnutie s Bohom, naša 
príprava má byť celoživotnou 
úlohou, ktorú treba plniť aj v 
ostatných častiach liturgic-
kého roka. Pritom nám veľmi 
pomáhajú bohoslužby, naj-
mä liturgia svätej omše.  

S tým súvisí aj zámer toh-
to pastierskeho listu – podať 
vám vysvetlenie ohľadom no-
vého prekladu Rímskeho mi-

sála, ktorý začneme záväzne 
používať od 1. januára 2022. 
Ako viete, Rímsky misál je po 
knihe Svätého písma najdô-
ležitejšou liturgickou knihou, 
lebo obsahuje texty svätej 
omše. A vo svätej omši, kto-
rá je sprítomnením Pánovej 
obety, vzniká Eucharistia – 
Najsvätejšia sviatosť. Preto 
si svätú omšu a jej liturgické 
texty ceníme zo všetkého naj-
viac. V novom misáli sa stret-
nete s viacerými zmenami: 
najvýraznejšou z nich budú 
odlišné slová premenenia. 
Pozrime sa na dôvod.

V šesťdesiatych rokoch 
minulého storočia, keď sa 
začal latinský Rímsky misál 
vydávať v živých jazykoch, 
existovalo presvedčenie, že 
jeho texty sa majú prekladať 
nie doslova, ale interpretač-
ne, teda s určitým výkladom. 
A tak vo formule premenenia 
nad kalichom bolo spojenie 
„pro multis“, ktoré doslo-
va znamená „za mnohých“ 
preložené ako „za všetkých“. 
„Toto je moja krv, ktorá sa 
vylieva za vás i za všetkých 
na odpustenie hriechov.“ Po 
novom bude „Toto je moja 
krv, ktorá sa vylieva za vás 
i za mnohých na odpustenie 
hriechov“. Tento preklad je 
totiž bližší originálu. Vyslo-
vením výrazu „za mnohých“ 
pri Poslednej večeri Pán Ježiš 
pripomenul naplnenie pro-

roctva o Božom služobníkovi 
z Knihy proroka Izaiáša (po-
rovnaj Izaiáš 53,11). Izaiáš 
prorokoval, že Boží služob-
ník „ospravedlní mnohých“, 
a ponesie „hriechy mno-
hých“.  Na viacerých ďalších 
miestach Sväté písmo potom 
uisťuje, že svoju vykupiteľskú 
obetu Ježiš Kristus priniesol 
za celé ľudstvo. 

Napríklad v Liste Rima-
nom čítame, že Boh svojho 
Syna „vydal za nás všetkých“ 
(Rimanom 8, 32). Takisto v 
Druhom liste Korinťanom je 
napísané, že „jeden zomrel 
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Zaujalo nás...

Deň 25. november 
sa už neodmysliteľne 
spája so sviatkom SV. 
KATARÍNY.

Táto mučenica žila na 
začiatku 4. stor. v Alexan-
drii. Keďže bola z kráľov-
ského rodu, dovolila si vte-
dajšiemu vládcovi Cisárovi 
Maximínovi oponovať v 
náboženských názoroch. 
Cisár ju preto konfronto-
val s názormi najlepších 
pohanských filozofov. Svo-
jím zanieteným kresťan-
ským postojom zvíťazila 
nad učencami a mnohých 
priviedla ku kresťanstvu. 
Preto sa jej cisár pomstil 
a nariadil ju kruto mučiť, 
lámať na kolese. Počas jej 
mučenia sa náhle zlomilo 
koleso v rukách kata. Sv. 
Katarínu napokon sťali.

V kresťanskom svete 
je veľmi uctievaná. Patrí 

medzi 14 pomocníkov v 
núdzi. Je patrónkou vzde-
lanosti: učencov, teológov, 
knihovníkov a tých, čo pra-
covali s kolesom: kolárov, 
hrnčiarov, mlynárov...

V umení býva sv. Kata-
rína zobrazovaná so zlo-
meným kolesom, mečom, 
korunou, palmou a knihou.

Vo františkánskom kos-
tole V STROPKOVE náj-
deme vzácnu drevenú po-
lychrómovanú sochu sv. 
Kataríny na hlavnom oltári 
Najsvätejšej Trojice vpravo 
nad ambitovými dverami, 
pochádzajúcu pravdepo-
dobne z konca 17. stor. 
Patrí spolu s oltárom k naj-
lepším dielam barokovej 
architektúry v Stropkove. 
Socha sv. Kataríny je veľmi 
poškodená, v rukách drža-

la koleso – mučiaci nástroj, 
ktorý sa už rozpadol. Hlav-
ný oltár, bočné oltáre a ka-
zateľnica už súrne vyžadu-
jú opravu, aby sa zachovali 
pre budúce generácie.

Mgr. Jana Slivková – KM 
Prešov – Kaštieľ Stropkov

Zdroj:
Remešová V.: Ikonografie a 
atributy svatých, 1991
Llewellyn C.: Svätci a anje-
li v umení, 2004
Liptovská M.: Celý rok so 
svätými, 1988
Dian D., Judák V.: Každý 
deň so svätými, 2006
Florentová H., Kopecký V.: 
Kresťanské nebo – svätci v 
umení a v legendách, 1995

O SVÄTEJ KATARÍNE

Vzácna socha sv. Kataríny na 
Hlavnom oltári Najsvätejšej 
Trojice vo františkánskom 
kostolíku v Stropkove. 

za všetkých“ (Druhý Korin-
ťanom 5, 14) a v Liste Timo-
tejovi svätý Pavol dodáva, že 
Kristus „vydal seba samého 
ako výkupné za všetkých“ 
(Timotejovi 2,6). Toto Cirkev 
vždy verila. A kvôli interpre-
tačnému spôsobu prekla-
dania, ktorý bol rozšírený v 
druhej polovici 20. storočia, 
sa v slovách premenenia vo 
viacerých jazykoch – aj v 
slovenčine – výraz „zamno-
hých“, nahradil výrazom „za 
všetkých“. 

Na začiatku 21. storo-
čia sa však v príprave tex-
tov upustilo od prekladania 
s výkladom. Cirkev si totiž 
uvedomila, že vernosť biblic-
kému originálu je dôležitej-
šia. A teda aj samotný výraz 
„za mnohých“, ktorý Pán 
Ježiš použil pri Poslednej ve-
čeri a ktorý je aj v latinskom 
origináli misála, nás viac 
približuje k hlbokému tajom-
stvu Eucharistie než ako vý-
raz doplnený výkladom, „za 
všetkých“ (porovnaj inštruk-
ciu Kongregácie pre Boží 
kult a disciplínu sviatostí z 
28.3.2001). 

Pápež Benedikt XVI. v 
roku 2012 napísal list, v kto-
rom apeloval, aby sa veriaci 
pripravili na opätovné zave-
denie výrazu „za mnohých“ 
v texte premenenia. Nejde tu 
o vieroučnú zmenu ani o po-
sun v texte premenenia. Ide o 
návrat k biblickému textu a k 
pôvodnému liturgickému ori-
ginálu. Naďalej, samozejme, 
veríme a vyznávame, že Pán 
Ježiš zomrel za celý svet.   

Ak je táto skutočnosť 
taká jasná, prečo sa upra-
vuje text premenenia? Preto, 
lebo Cirkev chce byť na zá-
klade aktuálneho poznania 
čoraz vernejšou Ježišovmu 
slovu. Doslovným prekladom 
slov Svätého písma, teda bez 
vkladania interpretácií, aj 
keď správnych,  sa  chce zdô-
razniť vernosť 

a úcta k originálu. Vy-
svetlenie, výklad textu, sa má 
robiť následne, v katechéze, 
nie priamo v preklade. Toto 
je najdôležitejší dôvod.

Možno k tomu dodať, 
že v našich konsekračných 
slovách pribudne aj slovo 
„lebo“, ktorým je – v duchu 

spomínanej vernosti – pre-
ložené latinské slovo „enim“. 
A pravdaže, nový preklad 
misála má aj ďalšie úpravy a 
slovné vylepšenia. S nimi sa 
treba oboznamovať postup-
ne, na farskej úrovni. Preto 
Liturgická komisia Konferen-
cie biskupov Slovenska dáva 
všetkým k dispozícii elektro-
nickú verziu knihy katechéz 
o svätej omši, ktorú mož-
no nájsť na jej internetovej 
stránke (liturgia.kbs.sk).

Drahí bratia a sestry, aj 
z týchto posledných úprav 
Rímskeho misála možno vní-
mať snahu o rast vernosti 
Cirkvi v dôležitých prekla-
doch textov; vidno z nich, 
že Kristova Cirkev je stále 
živá: je Cirkvou „na ceste“ a 
úprimne sa usiluje čo najlep-
šie pripraviť na stretnutie so 
svojím Ženíchom – Kristom 
(porovnaj Zjavenie 21, 2).

Prosíme vás, zapojme sa 
aj my všetci do tohto procesu 
„budovania vernosti“ Ježišo-
vi Kristovi. Máme na to dobré 
predpoklady. Pripomeňme si, 
že celý náš život je „prípra-
vou“ na stretnutie s Bohom. 

Tak, ako sa na Pánovom ol-
tári premieňa chlieb a víno 
na Božie telo a krv, tak nech 
sa premieňajú aj naše srdcia 
a mysle na krajšie a milšie 
pred Bohom i pred ľuďmi. 
Nech zmysluplne – v čoraz 
väčšej vernosti Bohu – pre-
žijeme nielen tento Advent, 
ale aj celý náš život. Máme 
nádej, že aj my raz začuje-
me Pánove slová: „Správne, 
dobrý a verný sluha; bol si 
verný nad málom, ustano-
vím ťa nad mnohým: vojdi do 
radosti svojho pána“ (Matúš 
25, 21).

Drahí veriaci, milovaní 
bratia a sestry. V tomto du-
chu vám vyprosujeme a že-
láme požehnané prežívanie 
Adventného obdobia; pokoj-
né a milostiplné Vianoce i 
celoživotnú túžbu – dobre sa 
pripraviť na šťastné stretnu-
tie s naším Pánom Ježišom 
Kristom, ktorý nám prináša 
vykúpenie. 

Žehnajú vás vaši katolícki 
otcovia biskupi Slovenska

Zdroj: www.tkkbs.sk
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Cirkevná základná škola sv. Petra a Pavla má 
v súčasnosti tri triedy v karanténe, situáciu zvládajú 
aj vďaka ochotným a zaočkovaným pedagógom 

Prezenčná výučba v školách a to, že sa školy plošne neza-
tvárajú, je možné len vďaka vysokej zaočkovanosti učiteľov 
a zamestnancov škôl. Ministerstvo školstva preto poskytne 
finančný príspevok pre takmer 150-tisíc zamestnancov škôl 
alebo školských zariadení v prenesenom výkone štátnej 
správy aj v originálnych kompetenciách. Použiť ho môžu na 
dezinfekciu, testy či iné ochranné pomôcky. 

 „Pre nás je veľmi dôležité, 
že sa neobmedzuje chod škôl 
a že je pri dodržaní všetkých 
preventívnych opatrení za-
bezpečená prezenčná výučba 
pre žiakov,“ povedal minister 
školstva Branislav Gröhling. 
Napomohla tomu aj vysoká 
zaočkovanosť učiteľov a za-
mestnancov škôl, ktorá je na 
úrovni 68,1 percent, počet 
zaočkovaných detí od 12 – 18 
rokov predstavuje 25,6 per-
centa.

„Rozhodli sme sa už teraz 
pomôcť školám a finančne 
ich podporiť, aby zabezpeči-
li pre svojich zamestnancov 
potrebné ochranné pomôcky, 
testovanie alebo dezinfekciu,“ 
priblížil Gröhling.

Finančný príspevok v 
sume 4 381 980 eur bude pre-
rozdelený medzi 2744 zria-
ďovateľov. Z nich môžu pre 
zamestnancov škôl zabezpe-
čiť osobné ochranné pomôc-
ky, dezinfekčné prostriedky 
alebo testovanie. „Celkovo to 
vychádza, že takouto formou 
bude podporených 146 066 
zamestnancov, čo je 30 eur na 
jedného zamestnanca,“ uzav-
rel šéf rezortu školstva.

A aká je situácia v našich 
stropkovských základných 
školách? 

„Škole sa darí bojovať 
s  pandémiou dobre, v  rám-
ci možností a momentálnej 
situácie. Žiaci a  pedagógo-
via sú disciplinovaní. Prváci 
pracujú výborne, dodržia-
vame v  edukačnom procese 
výchovno-vzdelávacie plány. 
Žiaci i rodičia majú dostatok 
informácií prostredníctvom 
triednych učiteľov, web strán-
ky školy, edupage a  taktiež 

vďaka médiám. Vyučovanie 
prebieha podľa vopred sta-
noveného rozvrhu hodín,“ 
informoval riaditeľ Základnej 
školy Mlynská Peter Gombár 
a zdôraznil, že škola dodržia-
va nariadenia Regionálneho 
úradu verejného zdravotníc-
tva a  Ministerstva školstva, 
vedy, výskumu a športu. 

Dodal, že žiaci sa testujú 
prostredníctvom domácich 
antigénov testov, ktoré reali-
zujú rodičia.

„O  význame testovania 
žiakov rozhoduje konzílium 
odborníkov. Súhlasíme s tým, 
aby školy zostali otvorené, ak 
to momentálna situácia dovo-
lí. Od pondelka máme zatiaľ 
všetky triedy aj pedagógov 
v prezenčnej výučbe, no situ-
ácia sa však môže kedykoľvek 
zmeniť,“ dodal P. Gombár. 

Cirkevná základná škola sv. 
Petra a Pavla v Stropkove má 
v súčasnosti tri triedy v karan-
téne. V  karanténe sú aj dvaja 
pedagogickí zamestnanci, no 
ani jeden učiteľ,  tiež piati 
nepedagogickí zamestnan-
ci. „Musím dodať, že medzi 
kmeňovými učiteľmi máme 
stopercentnú zaočkovanosť, 
takže z  pohľadu výchovno-
-vzdelávacieho procesu to za-
tiaľ zvládame plynulo. Horšia 
situácia je na  nepedagogic-
kom úseku, kde je podstatne 
nižšia zaočkovanosť,“ priblí-
žila situáciu riaditeľka CZŠ sv. 
Petra a  Pavla M. Karašinská 
a dodala: 

„Dva týždne upratujú celú 
školu naši úžasní pedagó-
govia, ktorí sa na to dobro-
voľne podujali. Mnohí z nich 
si k  tomu doniesli aj vlastné 
mopy. Triedni učitelia si po 

vyučovaní upracú svoje trie-
dy, ostatní spoločné priesto-
ry. Dokonca im  pri tom dob-
rovoľne pomáhajú žiaci a my 
sa pomaly blížime k  modelu 
obdivovaných japonských 
škôl, v  ktorých si žiaci sami 
upratujú svoje triedy.  Takže 
z  tejto situácie si odnášame 
isté pozitíva – pre učiteľov je 
to istý druh psychohygieny (aj 
keď  dva týždne sú postačujú-
ce) a žiaci boli v prvých dňoch 
zhrození, aký neporiadok 
po nich ostáva po vyučovaní 
a  začali si viac vážiť prácu 
pani upratovačiek a  správať 
sa ohľaduplnejšie ku svojmu 
prostrediu.“

Riaditeľka M. Karašinská 
si myslí, že minulý školský 
rok ich na túto situáciu dosta-
točne pripravil. „Môžem bez 
obáv vyhlásiť, že naši pedago-
gickí zamestnanci, žiaci a ich 
rodičia sa správajú nanaj-
výš zodpovedne, ohľaduplne 
a disciplinovane, bez čoho by 
sme túto situáciu zvládali len 
veľmi ťažko. Žiaci sa pravidel-
ne doma testujú objednanými 
samotestami, ktoré pomerne 
spoľahlivo odhaľujú poziti-
vitu. Som vďačná učiteľom a 
rodičom za ich promptnosť 
a dôveru vo vzájomnej komu-
nikácii,“ uviedla a  ďalej po-
kračovala: „Naši prváčikovia 
sa zatiaľ celkom držia, jednu 

prvácku triedu sme mali na 
10 dní v  karanténe, ale ináč 
vyučovanie prebieha plynulo 
a naši prváci s radosťou cho-
dia do školy a školského klu-
bu detí.“

Žiaci CZŠ sv. Petra a  Pav-
la sú podľa slov jej riaditeľky 
zo strany školy dostatočne 
informovaní či už pravidel-
nými oznamami prostred-
níctvom školského rozhlasu, 
alebo EduPage. „Každý deň 
pred vyučovaním komuniku-
jú žiaci so svojimi triednymi 
učiteľmi v  10-minútových 
ranných kruhoch, v  ktorých 
rozoberajú rôzne záležitosti 
a dostávajú pravidelné infor-
mácie.“

Opatrenia zo strany MŠV-
VaŠ SR vníma riaditeľka CZŠ 
sv. Petra a Pavla ako dostatoč-
né, no je potrebné ich dôsled-
ne dodržiavať, o  čo sa škola 
snaží zo všetkých síl. „Zdra-
vie a  bezpečnosť nám zvere-
ných detí je v tomto momente 
na prvom mieste.  Základom 
všetkého je princíp ROR, a 
preto som veľmi rada, že od 
štvrtka minulého týždňa sú 
rúška opäť povinné aj pre 
žiakov. Chápem, že nie pre 
každého sú komfortné, ale sú 
zárukou vyššej ochrany pre 
všetkých. Žiaci sa pred vstu-
pom do školy povinne netes-
tujú, dobrovoľne sa testujú 

Hodina fyziky na ZŠ Mlynskej.
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doma samotestami, čo hod-
notím pozitívne, pretože, ako 
som spomínala, sú pomerne 
spoľahlivé. My sme si už nie-
koľkokrát vyskúšali aj klokta-
cie PCR testy, čo bolo tiež su-
per, avšak veľmi náročné na 
logistiku zo strany školy.“

Spýtali sme sa tiež, či ako 
riaditeľka základnej školy 
súhlasí s  otvorením škôl po-
čas núdzového stavu. „Ťažká 
otázka a  ešte ťažšia odpo-
veď. Ako pedagóg som za to, 
aby sa učilo, čo najviac a  čo 
najdlhšie. V  decembri 2020, 
keď bolo umožnené žiakom 
druhého stupňa dobrovoľne 
sa vrátiť do škôl, ako jedi-
ní  v  širokom okolí sme po-

čas dvoch týždňov vyučovali. 
Dnes je však zložitejšia situá-

cia a mám pocit, že rozumnej-
ším riešením by bolo školy do 

Vianoc zatvoriť, minimálne 
stredné školy a druhý stupeň 
základných škôl. To je môj 
laický názor, no v istej zhode 
s odborníkmi na túto tému,“ 
uzavrela M. Karašinská. 

Pripomíname, že Minis-
terstvo školstva sa rozhodlo 
predvianočný vyučovací pro-
ces ukončiť predčasne, aby po-
mohlo stabilizovať epidemic-
kú situáciu. Posledný deň vy-
učovania bude 17. decembra. 
Vianočné prázdniny sa v škol-
skom roku 2021/2022 usku-
točnia vo všetkých školách v 
termíne od 20. decembra 2021 
do 7. januára 2022.

-fec- 

Žiaci z CZŠ sv. Petra a Pavla pomáhajú pri upratovaní tried.

Bobor stále žije, tradíciu gymnazisti neprerušili
V týždni od 8. do 12.11.2021, sa konal už 15. ročník medzinárod-

nej súťaže iBobor. Žiaci Gymnázia v Stropkove sú jej súčasťou takmer 
od začiatku. Dokonca môžeme smelo povedať, že svojou troškou, tvo-
ria jej históriu. Prekonali spoločne jej „detské choroby“, postavili sa 
na vlastné nohy a pomaly vstupujú do rokov jej dospelosti. Prípravy 
neboli vždy jednoduché, ale výsledky nás doteraz tešili stále.

Už minulý ročník iBobra 
bol iný. Žiaci vtedy testy vy-
konávali v  čase vyučovania, 
ale z  domu. Boli sme totiž na 
dištančnom vyučovaní. Ani vo 
sne nás nenapadlo, že tento rok 
bude ešte zvláštnejší. V  tomto 
školskom roku sa dištančnému 
vyučovaniu ako tak vyhýbame, 
no prekonať sme museli inú 
prekážku. Technická porucha 
na prívode elektrického prúdu 
do učebne informatiky spôso-
bila nefunkčnosť našich počí-
tačov, a  tak objektívne nastala 
otázka: Organizovať v tomto 
roku iBobor alebo nie? Tradícia 
zaväzuje, a preto možnosť „nie“ 
sme si nechali naozaj ako po-
slednú. Uvažovali sme: ísť sú-
ťažiť do požičanej učebne, ne-
chať žiakov súťažiť dobrovoľne 
v ich voľnom čase, ... . Skutočne 
s „malou dušičkou“ sme sa roz-
hodli nechať to na dobrovoľ-
nosti, aj keď sme si neboli istí, 
či sa týmto spôsobom vôbec 
súťaže ako škola zúčastníme...

A výsledok? Posúďte samí:
Počet súťažiacich: kategó-

ria senior (tretiaci a štvrtáci) : 
24 z 26 čo je 92,31% účasť

kategória junior (prvá-
ci s  druháci): 55 zo 76 čo je 
72,37% účasť

Spolu: 79 zo 102 77,45%
Výsledky:
Senior:
Priemer dosiahnutých bo-

dov – 41,18 (80)
Priemerný percentil – 61,99 
Počet úspešných riešite-

ľov – 7 (Patrik Popovič, Tomáš 
Šafranko, Andreas Homza, 
Dominik Tadeáš Senaj, Marek 
Milták, Samuel Sokol, Frederik 
Michael Fecuš – všetci IV.A)

Najlepší výsledok – Patrik 
Popovič (IV.A), 73,33 bodov, 
percentil 99,02 (doposiaľ naj-
lepší výsledok školy počas náš-
ho súťaženia v iBobor)

Junior:
Priemer dosiahnutých bo-

dov – 34,91 (80)
Priemerný percentil – 48,88 
Počet úspešných riešiteľov 

– 6 (Róbert Front I.A, Laura 
Calková I.B, Pavol Džopko II.B, 
Šimon Fatľa I.A, Lukáš Milan 
Ivančo II.A, Jozef Sasarák II.A)

Najlepší výsledok – Róbert 
Front (I.A) 62,67 bodov, per-
centil 94,85

Ako samotnú súťaž vnímajú 
jej účastníci? 

„iBobor nikdy nebola moja 
obľúbená súťaž, prekáža mi na 
nej limitovaný čas. Na jednu 
úlohu máme v priemere nie-

čo cez 2 a pol minúty, čo je pri 
tých zložitejších pre mňa väč-
šinou málo. Ale aj tak som rád, 
že sa takáto súťaž robí. Môžeme 
si precvičiť čítanie s porozume-
ním, rýchlosť nášho logického 
úsudku a koncentráciu, čo počas 
40-tich minút nie je ľahké udr-
žať. Teším sa na budúci ročník.“ 
Martin 2. ročník

„Úlohy v súťaži sú názoru za-
ložené hlavne na logike, a presne 
takéto úlohy mám rada. páčilo 
sa mi ako menili úlohy a každá 
bola o niečom inom alebo na 
iný spôsob. Štyridsať minút na 
pätnásť úloh sa zdá ako dosta-
točný čas, ale už pri druhej úlohe 
som zistila, že to celé nestihnem. 
Viac mi vyhovovalo, keď som to 
robila v škole ako doma, pretože 
som sa vedela lepšie sústrediť.“ 
Daniela, 1. ročník

„Rád sa zúčastňujem tejto 
súťaže, keďže mám rád rôzne lo-
gické hádanky a hlavolamy. Je to 
zaujímavý spôsob ako sa môžem 

otestovať vo svojom logickom 
myslení.“

Peter, 4. ročník
„Považujem to za zaujíma-

vú  a jedinečnú  súťaž, hlavne 
preto, že tam ide najmä o logické 
myslenie a nie o špecifické vedo-
mosti z konkrétneho predmetu, 
čo je náplňou väčšiny súťaží.“

Samo, 4. ročník
A slovo organizátora na zá-

ver:
„V ťažkých podmienkach člo-

vek „rastie“, zoceľuje sa. A tohto-
ročný iBobor bol skutočne nezvy-
čajne ťažký. Dosiahnuté výsledky 
nás veľmi milo prekvapili. Vý-
borné 38. miesto z 5 516 účast-
níkov v rámci celého Slovenska je 
to najlepšie, čo kedy žiak nášho 
gymnázia dosiahol! To však nie 
je všetko. Dobrovoľná 77% účasť 
vo voľnom čase žiakov je fantas-
tický výsledok. Obrovská vďaka 
za to všetkým zúčastneným.“

A. Belovežčík,  
učiteľ informatiky
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ZDRAVIE MLADÝCH: Na svoju Alma 
mater zavítali bývalí študenti

November sme na na-
šej škole venovali zdra-
viu mladých. Využili sme 
ponuku našich absolven-
tov, v súčasnosti štu-
dentov Lekárskej fakul-
ty UPJŠ v Košiciach. Na 
pôdu svojej Alma mater, 
veríme, že radi, zavíta-
li Viktória Harmadová, 
Viktória Špavelková, 
Martin Baraník a Adam 
Jakubov. 

Súťaž iBobor na ZŠ Konštantínova
V roku 2004 založila prof. dr. Valentina Dagienė v 

Litve informatickú súťaž. Symbolom súťaže sa stal usilov-
ný, inteligentný a čulý bobor, preto sa súťaž volá po litov-
sky Bebras (tento názov sa používa aj v angličtine na me-
dzinárodných podujatiach) a po slovensky Informatický 
bobor. 

Úspešná súťaž sa odvtedy 
rozšírila do mnohých ďal-
ších krajín. Hlavným cieľom 
súťaže je podporiť záujem o 
informačné a komunikačné 
technológie (IKT) u všetkých 
žiakov. Súťaž chce iniciovať  
v deťoch využívanie IKT, po-

smeliť ich v intenzívnejšom 
a kreatívnejšom používaní 
moderných technológií pri 
učení sa. 

V dňoch 8. až 12. 11. 2021 
sa konal už 15. ročník   tej-
to medzinárodnej súťaže. 
Z našej školy sa na nej zú-

častnilo 78 žiakov. Žiaci sú-
ťažili v  štyroch kategóriách 
- Drobec, Bobrík, Benjamín 
a  Kadet.  V  konkurencii žia-
kov z  celého Slovenska sa 
žiaci našej školy nestratili. 
V  každej kategórii sme mali 
úspešných riešiteľov súťa-
že. Najviac bodov v kategó-
rii Drobec získala Michaela 

Bujdošová, v kategórii Bobrík 
Marek Referovič, v kategó-
rii Benjamín Maxim Leľo a 
najúspešnejším súťažiacim  
v kategórii Kadet sa stal An-
drej Baluďanský. 

Úspešným riešiteľom gra-
tulujeme a  všetkým účast-
níkom prajeme veľa šťastia 
v budúcom ročníku súťaže.
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Staň sa dobrodruhom s podtitulom #ekoZEMplín
Výtvarná súťaž, ktorú realizuje Oblastná organizá-

cia cestovného ruchu Horný Zemplín a Horný Šariš po 
druhýkrát, má v tomto roku podtitul #ekoZEMplín. 
Chceme tak upriamiť pozornosť detí na potrebu ohľa-
duplnejšieho správania sa človeka k prírode.

Súťaž je určená pre žia-
kov prvého a druhého stup-
ňa základných škôl. Ich 
úlohou je namaľovať, resp. 
nakresliť pre nich najkrajšiu 
atraktivitu z územia Horné-
ho Zemplína, ktorú doteraz 
navštívili alebo chcú na-
vštíviť. Podmienkou účas-
ti v súťaži je, že pri tvorbe 
diela musí súťažiaci sčasti 
zrecyklovať nejaký materiál, 
ako je napr. plast, kartón či 
drevo. Čakajú na nich zau-
jímavé ceny, ako sú drobná 
elektronika či spoločenské 
hry. O aké výhry pôjde, sa 
dozvedia postupne na na-
šich sociálnych sieťach Fa-
cebook a Instagram: @hor-
nyzemplin.sk.

Originál maľby/kresby 

na výkrese s recyklovaným 
prvkom spolu s identifikač-
nými údajmi - názov objektu/
lokality, meno, priezvisko, 

vek, úplná adresa a súhlas so 
zverejnením diela na prezen-
tačné účely treba odoslať na 
adresu Oblastná organizá-
cia cestovného ruchu Horný 
Zemplín a Horný Šariš, Malá 
Domaša 106, 094 02 Sloven-
ská Kajňa.

Uzávierka súťaže je 14. 
januára 2022. Príspevky 

bude hodnotiť trojčlenná 
porota. Ocenené budú tri 
najlepšie diela osobitne na 
prvom a druhom stupni. 
Každý účastník bude záro-
veň odmenený zaujímavý-
mi propagačnými materi-
álmi. 

-red- 

Prednášky boli rozdele-
né do dvoch blokov. Viktórie 
si pre naše žiačky pripravili 
prednášku „Prvá gynekolo-
gická prehliadka“. Dievčatá 
dostali dôležité informácie 
nielen o prvej gynekologic-
kej prehliadke, o  rakovine 
prsníka a  krčka maternice, 
ale aj o samovyšetrení prs-
níkov a prevencii rakoviny 
krčka maternice. 

Druhý blok bol venova-
ný našim chlapcom, kto-
rí absolvovali prednášku 
„November – mesiac muž-
ského zdravia“. Martin a 
Adam informovali o rakovi-
ne prostaty a  semenníkov, 
samovyšetrení semenníkov 
a  prevencii pred rakovinou. 
Prednáška bola obohatená 
aj o  informácie o pohlavne 
prenosných chorobách, ich 
prevencii a liečbe.

Z množstva reakcii vybe-
ráme dve: 

„Študentky medicíny vy-

tvorili príjemnú a  otvorenú 
atmosféru. prednáška ubehla 
rýchlo a  po nej mali dievča-
tá ešte veľa otázok. Na všet-
ky nám trpezlivo odpovedali. 
Sme radi, že sme dostali po-
nuku a priestor diskutovať na 
túto tému.“ 

Klára, II. Ročník

„Dozvedel som sa, že mla-
dí muži patria k  najriziko-
vejšej skupine výskytu rako-
viny semenníkov. Oceňujem 
otvorenosť a bezprostrednosť 
študentov medicíny počas 

prednášky a  som vďačný za 
poskytnuté informácie.“

Maroš, IV. ročník

Ďakujeme za ponuku 
a už teraz sa tešíme na ďal-
šiu spoluprácu.
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Pasovanie prvákov v ZŠ Mlynská
Tak ako je dobrým 

zvykom aj tento rok sme 
v ZŠ Mlynská v Stropkove 
pasovali prváčikov. 
Slávnostné oblečenie, 
tablo s fotografiami, pa-
sovacie listy, darčeky,... 
Triedne učiteľky všetko 
pekne pripravili, pasova-
nie sa mohlo začať. 

Vo štvrtok 25. novembra 
ráno, presne na Katarínu, 
zaklopal na dvere tlačia-
rensky škriatok Hups a do 
prváckych tried priviedol 
riaditeľa školy Petra Gom-
bára a  pani zástupkyňu 
Auréliu Vidščákovú. 

Predtým, ako sa prváči-

kovia stali právoplatnými 
členmi školského cechu, 
museli vzácnym hosťom 
ukázať, čo všetko sa za pár 
mesiacov v  školských lavi-
ciach naučili. Predviedli, 
ako vedia čítať, počítať i 
spievať. Po zložení prvác-
keho sľubu nasledovala 
dlho očakávaná chvíľa-pa-
sovanie do cechu školské-
ho. Každý prváčik pokľakol 
pred pána riaditeľa a ten mu 
na znak príslušnosti k  ce-
chu priložil na rameno ob-
rovskú školskú ceruzku. Po 
tejto ceremónii si žiaci z rúk 
pani zástupkyne prevza-
li pasovacie listy. Triedne 
učiteľky Andrea Babjarčí-
ková a Bronislava Buráková 
im potom odovzdali milé 
darčeky. 

Na záver slávnosti triedy 
rozžiarili nielen spokojné 
úsmevy našich prvákov, ale 
aj svetielko prskavky, ktoré 
svietilo na sladkej odmene, 
v podobe farebných a chut-
ných koláčikov. 

Tešíme sa, že do našej 
školskej rodiny pribud-
li ďalší žiaci, ktorí svojou 
múdrosťou, šikovnosťou,  
talentom a  slušným sprá-
vaním budú šíriť jej dobré 
meno ďalej.

Triedne učiteľky  
I.A a I.B 
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„Človek odchádza, ale všetko krásne, čo 
nám dal ostáva v nás.“

Dňa 5. decembra 2021 uplynie 15 rokov od 
chvíle, čo nás navždy opustila naša drahá 
mamka, babka a prababka

Mária BABJAKOVÁ  
zo Stropkova

a dňa 12. septembra 2021 uplynulo 15 rokov 
od chvíle, čo nás navždy opustil náš milovaný 
otec, dedko a pradedko

Ján BABJAK 
z o Stropkova.

Kto ste ich poznali, venujte im spolu s nami 
tichú spomienku a modlitbu.

Dcéra Mária s rodinou.

SPOMIENKA

„Tak rýchlo ten čas letí, tak rýchlo uteká, 
no každý deň, ocko, patrí Ti naša spomien-
ka. Osud Ti nedoprial s nami dlhšie byť, ale  
v našich srdciach budeš stále žiť.“

Dňa 28. novembra 2021 uplynuli dva roky, čo 
nás navždy opustil náš drahý manžel, otec, 
zať, dedko a pradedko

Emil HIC.

Kto ste ho poznali a mali radi, venujte mu 
spolu s nami tichú spomienku a modlitbu.

S láskou spomína smútiaca rodina.

SPOMIENKA

PRIESTOR PRE 
VAŠU REKLAMU

Tel. č.: 0919 198 918 alebo nám napíšte  
na redakcia@espektrum.sk

Dajte o Vašej firme vedieť, 
inzerujte s nami výhodnejšie. 

ZĽAVY UŽ OD 20%. 

PODNET OD VÁS... 

Laboratórium klinickej 
biochémie a mikrobiológie 
príliš ďaleko od centra

Bolo by možné zriadiť odberové miesto bližšie 
k centru? Donedávna bolo napríklad na ul. Akad. 
Pavlova... Odpovedá hlavný lekár Prešovského samo-
správneho kraja Martin Jakubov:

Odberová miestnosť spo-
ločnosti Alpha Medical 
(Unilabs) v priestoroch ne-
mocnice bola pred časom 
zrušená z dôvodu vysokých 
prevádzkových nákladov a 
personálnych nárokov, níz-
kej vyťaženosti a častému 
znehodnoteniu krvných 

vzoriek pri ich prevoze na 
ďalšie spracovanie do la-
boratória. Je to však záleži-
tosť, ktorá sa týka laborató-
ria a nemocnice, takže ja to 
ovplyvniť nedokážem. Už 
som to opakovane skúšal, 
ale bez efektu...

-fec-
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 ▪ Oprava a repas alternáto-
rov a štartérov. Tel.: 0902 
151 093.

Montáž strešných snež-
ných zábran. Tel.: 0905 
480 575.

Spoločnosť Lumasek s. r. o. 
v Stropkove príjme:

 ▪ zváračov CO2, TIG
 ▪ pracovníka na obsluhu 
CNC ohraňovacieho lisu

 ▪ programátora CNC 
ohraňovacieho lisu 
TRUMPF (zaškolíme)

 ▪ majstra výroby a obslu-
ha CNC frézy

Viac informácii:  
0904 154 364

ZVIERATÁZVIERATÁ

Predám pekné šteniatka 
srnčieho ratlíka, zaočko-
vané. Tel.: 0911 411 345.

AUTO-MOTOAUTO-MOTO

Kúpim staré motorky 
JAWA, CZ aj diely. Tel.: 
0904 804 077.

Nehnuteľnosti
 ▪ Kúpim prerobený 3 izbový 

byt v Stropkove s rozlohou 
od 70 m2 a s balkónom. Tel.: 
0910 529 955.

PRÁCAPRÁCA

Hľadáme kuchára/ku do 
závodnej kuchyne vo Svid-
níku. Tel.: 0918 497 203.

PREDAJPREDAJ
 ▪ Predám smrekový tatranský 

obklad, cena od 4 eur / m2, 
zrubový profil, dlážkovicu 
na podlahy a hranoly. Tel. č.: 
0907 233 176.

 ▪ Predám 2 mrazničky. Tel.: 
0902 868 769.

 ▪ Predám lúpané vlašské ore-
chy. Tel.: 0902 868 769.

 ▪ Predám sušené dubáky. Tel.: 
0918 209 384.

Predám pekné šteniatka 
srnčieho ratlíka, zaočkova-
né. Tel.: 0911 411 345.

Prenajmem priestory na 
prevádzku alebo kance-
lárie nachádzajúce sa v 
združenej prevádzkovej 
budove na Hlavnej ulici 
č. 1737/61 - priestory Al-
lianz, Stropkov. Tel.: 0903 
906 007.

 ▪ Prijímame objednávky na 
očistené chladené morky v 
cene 4,80 eur / kg. Tel.: 0904 
162 755 alebo 0904 206 612.

 ▪ Predám hobľovačku 380 V, 
šírka záberu 34 cm, 2 nože, 
šírka stola 100 cm. Cena 100 
eur, možná dohoda. Tel.: 
0905 622 783.

 ▪ Predaj mladých nosníc pre 
znáškou po 15. 12. Tel.: 0904 
162 755 alebo 0904 206 612.

RÔZNERÔZNE
 ▪ Čistenie pozemkov a lesa. Viac 

na: www.stiepkovanie.eu ale-
bo tel.: 0908 384 306.

OBČIANSKA INZERCIA
Menný zoznam BDK, ktorí darovali krv  
na HTO vo Svidníku dňa 24. 11. 2021

OD SRDCA K SRDCU

Vďaka Vám za Váš šľachetný čin! ÚzS SČK Svidník

1.  Helena Kapcalová 4
2.  Radoslav Džupin 40
3.   Mgr. Pavol Fečkanin         8
4.  Ján Fečkanin 5
5.  Matúš Michalko 11
6.  Peter Božik 73
7.  Jana Rišková 36
8.  Vladimír Marusin 10
9.  Radoslav Šafranko 38
10.  Ján Vageľ 45
11.  Juraj Zajaroš 99
12.  Karol Krovický 10
13.  Bc. Ján Šima 4
14.  Danka Omasková 49
15.  Peter Gombár 4
16.   Jana Milá 10
17.  Viera Komišáková 3

18.  Ing. Mgr. Martina Demjanová 15
19.  Martina Zelizňáková 10
20.  Mgr. Marek Fek 23
21.  Valéria Kimáková 61
22.  Ing. Jozef Kimák 72
23.  Emília Geciová 10
24.  Ing. Martina Jackaninová 3
25.  Bc. Ivo Jackanin 14
26.  Angela Vatraľová 3
27.  Dušan Jenča 43
28.  Kristián Pencák 6
29.  Richard Vereščák 2
30.  Alena Belaková 22
31.  Ing. Marek Havrilko 7
32.  Mgr. Peter Novák 12
33.  Mgr. Tibor Kubička 4
34.  Ing. František Hurný 9

PREDPLAŤTE SI NÁS AJ ONLINE

Viac informácií na www.espektrum.sk alebo redakcia@espektrum.sk

Ročné online
1,50 eur mesačne

18 eur
za 12 mesiacov

Polročné online
1,75 eur mesačne

10,50 eur
za 12 mesiacov

Kombi online + print
2,90 eur mesačne

34,80 eur
za 12 mesiacov

 ▪Predám šteniatka čokolá-
dového labradora bez papie-
rov, nar. 1.10.2021 – 5 psí-
kov a 2 fenky. Pri odoberaní 
budú šteniatka očkované, 
odčervené a čipované. Tel.: 
0908 344 479.
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ZA NAJLEPŠIE CENY V OKOLÍ
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ZMOS: Parlament vytvára zo samospráv 
bezmocného sponzora 
Združenie miest a obcí Slovenska principiálne odmie-
ta parlamentnom schválenú poslaneckú novelu záko-
na o štátnej správe v školstve a školskej samospráve. 
Samosprávam odoberie milióny eur, pričom schvaľovanie 
sprevádzalo ukážkové porušenie legislatívneho procesu. 
Parlament tak opovrhuje vecnými pripomienkami z praxe 
a falošne predstiera sociálny dialóg. 

Bezmocný sponzor 

Deklarovaným cieľom no-
vely je rešpektovanie autonó-
mie zriaďovateľov cirkevných 
a súkromných škôl v súvislos-
ti so zmenou financovania, 
s dosiahnutím toho, aby bolo 
v praxi rovnaké financovanie 
škôl a školských zariadení bez 
ohľadu na zriaďovateľa. Uve-
dená novela môže smerovať aj 
k tomu, že mestá a obce budú 
rušiť ZUŠ a školské zariadenia 
vo svojej zriaďovateľskej pô-
sobnosti, pretože si nebudú 
môcť dovoliť financovať ich 
ďalšie fungovanie. Budú sa 
tak rušiť verejné zariadenia, 
ktoré majú často viac ako sto-
ročnú tradíciu len preto, že 
národná rada a vláda ignorujú 
oprávnené názory starostov 
a primátorov. Je v kompeten-
cií ministerstva školstva, aby 
financovalo neverejných zria-
ďovateľov, aby rozhodlo, kde 
je potrebné aby vykonávali 
činnosť, v akej kvalite a za 
akých podmienok. Uvedená 
novela spôsobí, že zo samo-
správ bude bezmocný spon-
zor. 

Školské zariadenia sú in-
štitúcie, ktoré majú v systéme 
školstva skôr doplnkovú funk-
ciu. Tou hlavnou je regionál-
ne školstvo. Pojem podfinan-
cované školstvo je už man-
trou a napriek tomu, že ide o 
celospoločenský problém sa 
nerieši. Na jednej strane je tu 
povinnosť miest a obcí starať 
sa v rámci originálnych kom-
petencií o budovy základných 
a materských škôl, ich moder-
nizáciu a  rekonštrukcie, a na 
druhej strane, štát ukrajuje 
samosprávam z rozpočtov 
milióny eur, aby miesto neho 
financovali neverejný sektor. 

Preto mestá a obce síce budú 
mať peknú a funkčnú základ-
nú umeleckú školu, ale deti sa 
budú učiť v rozpadávajúcej sa 
budove základnej školy. 

ZMOS pritom opakovane 
upozorňoval na to, že taká-
to právna úprava zasiahne 
mestá a obce vo veľkom roz-
sahu a že takéto financova-
nie je porušením ústavného 
práva samospráv na finančnú 
nezávislosť. Otvorene sme 
poslancom parlamentu preto 
ponúkli spoluprácu a priestor 
na rokovanie. Tento priestor 
sme nedostali a  rovnako 
boli ignorované naše pripo-
mienky. Paradoxne, novela 
bola parlamentom schválená 
v čase, kedy ešte bolo možné 
uplatniť pripomienky v rámci 
medzirezortného pripomien-
kového konania. Ako absurd-
né preto pôsobí aj znenie 
Programového vyhlásenia 
vlády: „Problém nepredví-
dateľnosti a netransparent-
nosti schvaľovania zákonov 
v parlamente, absencie po-
sudzovania vplyvov posla-
neckých návrhov a absencie 
konzultácií týchto návrhov 
vláda navrhne riešiť zave-
dením dôslednejšieho pripo-

mienkovania poslaneckých 
návrhov zákonov, zavedením 
dostatočnej lehoty medzi 
druhým a tretím čítaním v 
NR SR a podrobným posu-
dzovaním vplyvov.“

Poslanci vedia lepšie 
ako ľudia z praxe? 

Napriek tomu, že uvede-
ná novela vyberie z rozpoč-
tov samospráv milióny eur, 
dopad na rozpočet verejnej 
správy nebol nijakým spôso-
bom kvantifikovaný! Abso-
lútne žiadnym. Na uvedené 
poukazovalo i Ministerstvo 
financií vo svojej zásadnej 
pripomienke. Zdá sa, že slo-
venská legislatíva sa riadi 
pravidlom: „Poslanci vedia 
lepšie ako odborní zamest-
nanci“, čo parlamentu neb-
ránilo v prijatí zákona. ZMOS 
však dáva do pozornosti fakt, 
že k  návrhu novely uplatnili 
zásadné pripomienky viace-
ré subjekty vrátane už spo-
mínaného rezortu financií, 
štatistického úradu, Úradu 
na ochranu osobných údajov 
a  tiež viaceré samosprávne 
kraje. 

Bratislavský samospráv-
ny kraj: Návrh novely zákona 
má preukázateľný negatívny 
dopad na rozpočty VÚC, čo 
je v rozpore s všeobecnými 

legislatívnymi pravidlami, 
nakoľko návrh tohto zákona 
nedefinuje zdroj dodatočných 
finančných prostriedkov, kto-
rými majú byť vykryté zvýše-
né finančné nároky na VÚC 
vyplývajúce z tohto návrhu 
zákona. Tento prístup môže 
v budúcnosti spôsobiť zni-
žovanie alokácie finančných 
prostriedkov na iné časti ori-
ginálnych kompetencií VÚC v 
oblasti vzdelávania.

Trnavský samosprávny 
kraj: Nesúhlasíme s predlo-
ženým návrhom, ktorý má 
dopad na využívanie finanč-
ných prostriedkov samo-
správneho kraja. V súčasnej 
podobe rozpočet pre rok 2022 
už bol schválený. Daný návrh 
zvýši výdavky samosprávne-
ho kraja. Zároveň je potrebné 
upraviť VZN ako aj pripraviť 
zmluvy so súkromnými a cir-
kevnými zriaďovateľmi škol-
ských zariadení. Daný návrh 
nebol prerokovaný na úrovni 
SK8

MFSR: Podiel na dani z 
príjmov fyzických osôb je 
vlastným príjmom obcí a 
vyšších územných celkov, 
o ktorom podľa zákona č. 
583/2004 Z. z. o rozpočto-
vých pravidlách územnej 
samosprávy a o zmene a do-
plnení niektorých zákonov v 

Ústredný riaditeľ Kancelárie 
ZMOS M. Kaliňák.

Uvedená novela je podľa ZMOS ukážkovým príkladom poruše-
nia Ústavy Slovenskej republiky, ktorá garantuje samospráve 
finančnú nezávislosť.
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znení neskorších predpisov 
obce a vyššie územné celky 
rozhodujú samostatne.

ZMOS: Je zrejmé, že uve-
dená novela výrazne zasiahne 
samosprávy práve v tom naj-
ťažšom období po COVID-19 
a prehĺbi tak nespravodlivé 
financovanie neverejných 
školských zariadení a škôl. 
Nespravodlivé nie pre neve-
rejných poskytovateľov, ale 
pre mestá obce. Vyslovuje-
me dôrazný nesúhlas s takto 
navrhovanou právnou úpra-
vou a žiadame jej stiahnutie. 
Rovnako žiadame nápravu 
tohto absurdného nastave-
nia financovania, ktoré trvá 
od roku 2007 a jeho presun 
spolu s riadnou kontrolou na 
Ministerstvo školstva ako na 
subjekt zodpovedný za nasta-
venie siete škôl a školských 
zariadení.

Únia miest Slovenska: 
Nesúhlasíme s navrhovanou 
právnou úpravou, ktorou sa 
mení spôsob financovania sú-
kromných a cirkevných škôl 
a školských zariadení. Pokiaľ 
by mala prejsť navrhovaná 
zmena, je podľa nášho názo-
ru vhodné uvažovať o tom, 
prečo financovanie tohto 
typu škôl a školských zaria-
dení si opätovne nevezme na 
zodpovednosť štát, ktorý má 
všetky informácie vo vzťahu 
ku koeficientom, nepotrebu-
je zmluvu a v minulosti už v 
tomto režime fungovali kraj-
ské školské úrady. 

Žilinský samosprávny 
kraj: Výšku normatívu ne-
vie samosprávny kraj vypo-
čítať ani podľa pridelených 
finančných prostriedkov z 
podielových daní fyzických 
osôb, nakoľko je výnos dane 
samosprávnym krajom rozde-
lený podľa Nariadenia vlády č. 
668/2004 Z. z. - podľa počtu 
obyvateľov vyššieho územ-
ného celku vo veku pätnásť 
až osemnásť rokov s trvalým 
pobytom na jeho území k 1. 
januáru predchádzajúceho 
kalendárneho roka. To zna-
mená, že nie podľa skutoč-
ného počtu žiakov v ZUŠ, JŠ 
a školských zariadeniach. Bez 
rozdielu na to, koľko žiakov 
ZUŠ, JŠ a školské zariadenie 
navštevuje, samosprávnym 

krajom sú prideľované fi-
nančné prostriedky v rovna-
kej výške.

Vy iba sponzorujte 

Schválená novela prehl-
buje nerešpektovania auto-
nómie samospráv v oblasti 
školstva a  tiež opovrhuje fiš-
kálnou decentralizáciou. 

V súčasnosti nastavený 
systém financovania súkrom-
ných a cirkevných školských 
zariadení, základných ume-
leckých škôl predstavuje asi 
najabsurdnejšie financova-
nie v oblasti školstva vôbec. 
Mestá, obce aj vyššie územné 
celky majú povinnosť finan-
covať subjekty nad ktorými 
nemajú žiadnu kontrolu ani 
nevykonávajú žiadne faktic-
ké kompetencie a to priamo 
z prostriedkov, ktoré pred-
stavujú ich originálne príjmy. 
Jednoducho povedané – obec 
nemôže do fungovania týchto 
subjektov zasiahnuť nijakým 
iným spôsobom ako iba for-
málnou kontrolou využívania 
poukázaných finančných pro-
striedkov. Nemôže kontrolo-
vať kvalitu a opodstatnenosť 
ich činnosti, rozhodovať o 
prioritách v ich smerovaní 
ani usmerňovať personálnu 
politiku. Napriek uvedenému 
je povinná prostriedky, ktoré 
sú zo zákona jej príjmami, po-
ukazovať na účet týmto sub-
jektom. 

Výsledkom schválenej 
novely bude napríklad:-
Mesto Žilina výlučne na súk-
romné a cirkevné ZUŠ prispie-
va ročne vo výške 1.571.624 
eur a obec Ľubotice vo výške 
349.000 eur. Uvedená suma 
predstavuje približne 10% vý-
davkov obce Ľubotice a troj-
násobok toho, čo obec Ľuboti-
ce vynakladá na starostlivosť 
o seniorov. Obec Ľubotice ma 
3600 obyvateľov a transfer 
ZUŠ je vo výške 88%. Ďalším 
príkladom reálneho dopadu 
novely je mesto Martin a jeho 
financovanie neverejných 
inštitúcií. Z rozpočtu mesta 
každý rok odídu viac ako 3 mil 
eur neverejným poskytova-
teľom. Len pre mesto Martin 

bude novela predstavovať na-
výšenie výdavkov o viac ako 
300 tis eur. 

Porušujú čo sa len dá 

Uvedená novela je podľa 
Združenia miest a  obcí Slo-
venska ukážkovým príkladom 
porušenia Ústavy Slovenskej 
republiky, ktorá garantuje sa-
mospráve finančnú nezávis-
losť a právo samostatne hos-
podáriť so svojim majetkom. 
Uvedené je týmto systémom 
financovania neverejných 
škôl a školských zariadení 
porušované. Európska charta 
miestnej samosprávy, ktorú 
ratifikovala aj Slovenská re-
publika, je pravidelne porušo-
vaná najmä vo vzťahu k právu 
samospráv na primerané fi-
nančné prostriedky, právo na 
finančnú nezávislosť či právo 
na primerané prerokovanie 
zmien, ktoré sa ich dotýkajú. 
Netreba zabudnúť ani na to, 
že predkladateľ novely nedo-
kázal kvantifikovať finančné 
dopady na samosprávy! 

Hrubé zásahy do nezá-
vislosti samospráv 

Združenie miest a  obcí 
Slovenska dôrazne nesúhla-
sí s takto prijatou novelou. 
Nesúhlasí rovnako ani s pro-
cesom, ktorý nechal pred 
dverami mestá, obce a vyššie 
územné celky. Považujeme 
za prejav absencie rešpektu 
správanie zákonodarcov, kto-
rí v procese dôležitých zmien 
nepočúvajú názory tých, kto-
rých sa tieto zmeny dotknú, 
ktorí s nimi nekonzultujú 
problémy a uprednostňujú 
vlastné „jednoduché a rýchle 
riešenia“. Podľa ZMOS parla-
ment schválil hrubé zásahy 
do nezávislosti samospráv. 
ZMOS preto už teraz formu-
luje ďalšie kroky, ktorých cie-
ľom bude nezavedenie tejto 
novely do praxe. V  pomerne 
krátke dobe o  nich bude in-
formovať. 

 
Michal Kaliňák 

ústredný riaditeľ Kancelárie 
ZMOS

Polícia hlási...

MLADÍK SA VYHRÁŽAL ŽENE 
SMRŤOU, UŽ SEDÍ V CPZ-ke
Dvadsaťtriročný muž zo 
Svidníka bol obvinený 
za prečin nebezpečné 
vyhrážanie.

„Mladej žene poslal 
mailom výhražné správy 
s vulgárnym obsahom. 
Vyhrážal sa jej ublížením 
na zdraví, smrťou a veľmi 
vulgárne popritom nadá-
val na jej adresu. Mladík 
zaslal žene aj sms správy, 

ktoré mali rovnaký obsah 
ako email,“ informovala 
polícia na svojej stránke 
s tým, že konanie muža 
vzbudilo u ženy strach o 
život. „Bála sa, že jej ublí-
ži.“ 

Polícia mladého muža 
zadržala a umiestnila do 
cely policajného zaistenia.

Zdroj: PZ SR
 Ilustračné foto
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ŠK Stropkov + Svidník – 
1.ŠK Košice  4,5 : 3,5
 

4.kolo v 2. lige. sme stihli 
odohrať ešte pred preru-
šením súťaží. Vo „víťaznej 
zostave“ z predchádzajúcich 
zápasov sme zdolali dote-
raz najťažšiu prekážku. Za 
tím hostí totiž nastúpil aj 
veľmajster Mikuláš Maník, 
ktorý hráva najvyššiu šacho-
vú súťaž. 

Zápas nám opäť vyšiel. 
Dôležité bolo udržanie naj-
silnejšieho súpera na prvej 
šachovnici. Patryk Mrozo-
wski prekvapil súpera aj s 
čiernymi figúrami a dokonca 
dosiahol výhodnú pozíciu. 
Vzhľadom na vývoj zápasu 
na ostatných šachovniciach 
zbytočne neriskoval a  prijal 
ponuku na remízu. Ďalšie 
dve remízy sa zrodili na ša-
chovniciach 4. a 5. keď Mar-
cel Presalovič aj Jano Vese-
lovský dosiahli na šachovni-
ciach vyrovnané pozície. 

V  najkrajšej partii zá-
pasu skóroval za domácich 
Radoslav Paňko na druhej 
šachovnici. Súpera s vyšším 
ratingom od prvých ťahov 
zatlačil do obrany, získal 
výbornú pozíciu a  súperovi 
fakticky nedovolil žiadnu 
protihru. 

Druhé naše víťazstvo 
zaznamenal Juraj Lažo. 
V partii s rôznymi rošádami 
získal útok na kráľovskom 
krídle, ktorý znamenal roz-

hodujúcu výhodu. Juro má 
tak výbornú bilanciu 4body 
zo 4 možných.

Nasledovala remíza Eda 
Paňka st. na siedmej ša-
chovnici. Najprv si pekne 
pripravil pozíciu, ale v  roz-
hodujúcom okamihu neza-
hral víťazný ťah. Hostia zní-
žili na tretej doske. Edovi 
Paňkovi ml. nevyšlo otvo-
renie s  čiernymi figúrami 
a  nenašiel správne riešenia, 
ktoré by znamenali aspoň 
remízu.  Bodku za stretnu-
tím dala remíza na 6. ša-
chovnici, kde Adrián An-
gelovič nevyužil možnosť 
víťazného zakončenia vo ve-
žovej koncovke.

V  zápase sme tak do-
siahli 2 víťazstvá, 5 remíz 
a jednu prehru a potvrdili 
sme vedúcu pozíciu v ta-
buľke 2.ligy.

Kompletné výsledky, 
informácie o  termínoch 
a  kalendár súťaží nájdete 
na stránke www.stropkov-
-svidnik.chess.sk a  tiež na 
našej facebookovej stránke 
Šachový klub Stropkov+-
Svidník.

Najbližšie akcie:
3.-5.12.2021 Kvalifiká-

cia na školské Majstrov-
stvá Európy on-line

V nominácii sú Evka Po-
lačková a David Demjan. 

Por. č.  Družstvo Partie Výhry Remízy Prehry Body Skóre
1 9 ŠK Stropkov+Svidník 4 4 0 0 12 23
2 5 MŠK KdV Kežmarok 4 3 1 0 10 21
3 11 PŠK Tatran Dason Prešov 4 2 1 1 7 16,5
4 6 OŠK Margecany 4 2 0 2 6 19
5 1 1.ŠK Košice 4 2 0 2 6 18
6 10 Slávia PU Prešov 4 1 1 2 4 14,5
7 8 ŠK TJ LŠ VD Poprad 4 1 1 2 4 14
8 4 JT Reality Moldava nad Bodvou 4 1 1 2 4 13
9 7 MŠK Spišská Nová Ves 2 1 1 0 4 9,5
10 12 ŠK Zemplín Michalovce B 4 1 0 3 3 15
11 2 SláviaTU Košice D 3 1 0 2 3 9,5
12 3 Slávia UPJŠ Košice C 3 0 0 3 0 3

ŠACHŠACH Aktuálne poradie 2. liga D 2021/2022


